
 ZÁPIS č. 9 (75) 
 z jednání Akademického senátu VUT ze dne 13. října 1998 

 konaného v zasedací místnosti rektora, Kounicova 67a v Brně 
 
 
Přítomni:  viz presenční listina (celkem 22 senátorů) 

Omluveni:  Kotačka/FS, Holešinský/FCH, Tuč/FaVU 

Neomluveni:  Kopečná/FAST 
 
Hosté:   rektor Vavřín, prorektor Hobst 
 
Ing. Zmrzlý seznámil senátory s dnešním programem AS VUT, který byl doplněn o složení slibu 
nového zástupce do AS VUT za Fakultu chemickou Doc. Ing. Oldřicha Zmeškala, CSc. 
 
PROGRAM: 
1.  Kontrola zápisu a úkolů 
2.  Složení slibu nového zástupce do AS VUT za Fakultu chemickou Doc. Ing. Oldřicha 

Zmeškala, CSc. 
3.  Informace rektora o přípravě právních předpisů dle nového VŠ zákona 
4.  Rozprava a příprava znění Jednacího a Volebního řádu  AS VUT 
5.  Různé 
 
Ad 1) Kontrola zápisu a úkolů 
Prof. Hlavenka požádal o doplnění zápisu z minulého zasedání: 
a)  Prof. Hlavenka připomněl, že již na několika výjezdních zasedáních vedení VUT, fakult a AS 

požadoval vymezení funkcí vysoké školy a fakult (pravomoci), dosud neúspěšně. Připomněl, 
že v novém VŠ zákoně již fakulty nejsou právními subjekty a vymezení funkcí je tedy ještě 
důležitější a nutné i pro tvorbu nových dokumentů. Navrhl, aby funkce školy byly: 
!"reprezentace školy jako celku; 
!"rozdělování financí; 
!"kontrola; 
!"koordinace a metodické vedení. 
Připomněl, že jak pedagogická, vědecko-výzkumná, tak i inženýrsko-poradenská činnost 
probíhá na fakultách.  

h)  Na základě žádosti Prof. Hlavenky doplnil rektor Vavřín následující informaci: „Vedení VUT 
udělalo všechny potřebné kroky k tomu, aby v rámci částky, kterou vláda vyčlenila pro 
zmírnění dopadů restitučních nároků, byly maximálně zohledněny výdaje, které škola s těmito 
nároky v minulých letech měla." Částky uvedené v diskusi byly pouze informativní, uvedeny 
mimo zápis, protože se jednalo o velmi přibližný odhad, silně závislý na výši schváleného 
rozpočtu ČR pro rok 1999. 

 
Úkol 2.2/98 
Zpracovat generel všech pozemků a ploch s vytypováním možností a vhodnosti jejich 
perspektivního využití. 
Prorektor Hobst promítl na fóliích zpracovaný seznam nemovitostí v užívání VUT v Brně, 
zpracovaný na základě materiálů, zaslaných na MŠMT ČR v dubnu 1998, se stručnou 
charakteristikou jejich současného využití a cílového využití, které je vázáno (zvláště v určitých 
případech) na rozhodnutí MŠMT o převodu do vlastnictví VUT.  



 2 

Úkol byl splněn. Materiál bude v jednom vyhotovení zaslán všem fakultám níže uvedeným 
senátorům: FAST - Prof. Melcher, FS - Prof. Hlavenka, FEI - Doc. Zbořil, FA - Doc. Lhotáková, 
FP - Prof. Němeček, FCH - Doc. Friedl, FaVU - Doc. Kříž, FT - Prof. Balátě, FaME - Ing. 
Kozák. 

Následovala diskuse senátorů, ve které byl vznesen dotaz na další využití menzy Kolejní 2. 
Prorektor Hobst sdělil, že na tuto budovu je třeba vypracovat zvláštní expertízu, neboť je stavěna 
pouze za účelem stravování a její využití k jiným účelům je prakticky nemožné.  
 
 
Ad 2) SLOŽENÍ SLIBU NOVÉHO ZÁSTUPCE DO AS VUT  
           ZA FAKULTU CHEMICKOU  
Nově zvolený zástupce do AS za FCH Doc. Ing. Oldřich Zmeškal, CSc. složil slib člena AS 
VUT. Osvědčení o zvolení za člena AS VUT v Brně bude uloženo na sekretariátě AS VUT. 
 
 
Ad 3) INFORMACE REKTORA O PŘÍPRAVĚ PRÁVNÍCH PŘEDPISŮ 

     DLE  NOVÉHO VŠ ZÁKONA 
 
Rektor Vavřín informoval o jednání 6ti brněnských rektorů, které se uskutečnilo dne 9. října 
1998 na Masarykově univerzitě. Týkalo se dvou důležitých okruhů: 
1)  Stanoviska brněnských rektorů k problematice brněnských kolejí. Na MŠMT stále jsou 

(v menší míře) návrhy, aby koleje nebyly předány do správy VŠ, ale aby byla ustanovena 
nezisková organizace. Stanovisko 6ti brněnských rektorů je převedení kolejí v Brně do správy 
VŠ s  dohodou, že VUT předá Kounicovy koleje  VFU a mezi VUT a MU bude koordinace 
poskytnutí podpory ubytovací kapacity na základě dojezdové doby. 

2)  Koordinace postupu při tvorbě vnitřních předpisů. Rektoři považují za důležité, aby VŠ, které 
sídlí v 1 místě, se výrazně nelišily svými vnitřními předpisy jedna od druhé  (týká se zejména 
mzdového předpisu). 

 
VLASTNÍ VNITŘNÍ PŘEDPISY 
Časový plán tvorby vnitřních předpisů byl na základě připomínkování děkanů fakult upraven a je 
vystaven na www stránkách. 
Do 14. října 1998 musí VUT předložit kandidáty do Správní rady VUT. Návrhy byly 
vypracovány, rektor předá ministrovi návrh 15ti kandidátů, ze kterých MŠMT vybere a po 
diskusi s rektorem jmenuje 12 členů. Rektor seznámil senátory jmenovitě s návrhy. 
 
Statut VUT 
Nepodařilo se realizovat návrh Mgr. Božka zpracovat před paragrafovaným zněním základní 
teze. Paragrafované znění obdrželi děkani fakult, v návrhu se ještě dopracovává část týkající se 
hospodářské činnosti VUT. Členové legislativní komise AS jej obdrží buďto dnes po skončení 
jednání, nebo jim bude zaslán zítřejší poštou. Rektor požádal členy legislativní komise, aby se 
k návrhu vyjádřili jako první a vznesli zásadní připomínky. Dne 27. 10. 1998 bude návrh Statutu 
VUT rozeslán všem členům AS VUT a bude také vystaven na www stránkách k připomínkování 
celé akademické obce. Statut by měl být podle harmonogramu zpracován do 24. 11. 1998.  
Rektor přednesl komentář k novému návrhu ustanovení kancléře VUT, jehož důvodem byla 
nutnost větší vnitřní komunikace a informovanosti orgánů VUT - VR, KD, Správní rady, atd.  

Následovala diskuse, ve které Mgr. Božek požádal rektora o dodatečné zpracování důvodové 
zprávy k návrhu Statutu. Důvodová zpráva by se vztahovala jenom k paragrafům, které jsou 
diskutabilní. Rektor přislíbil a zároveň požádal členy legislativní komise, aby při svém prvním 
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projednávání návrhu tyto paragrafy označili. Legislativní komise předá sekretariátu AS VUT 
návrhy paragrafů, event. odstavců, ke kterým bude chtít podrobnější rozbor. 
Prof. Němeček navrhl, aby byly tučně vyznačeny  texty paragrafů, které jsou dány zákonem. 
 
Statuty fakult 
Rektor požádal děkany, aby vypracovali časový harmonogram dle vzoru celoškolského. Děkani 
se shodli na tom, že budou vytvářet statuty fakult v souladu s návrhem Statutu VUT. Oficiálně by 
měly být zahájeny práce na statutech fakult od 27. 10. 1998. 
 
Volební a Jednací řád AS VUT 
Rektor upozornil na nový systém volby členů AS na Univerzitě v Pardubicích. Volitelé jsou 
voleni paritně  ze všech fakult, jimi jsou pak  voleni členové AS VŠ ze seznamu předložených 
kandidátů napříč všemi fakultami. Volí se podle osobností a podle kvality jednotlivců, nikoliv 
podle příslušnosti fakult.  
 
Vnitřní mzdový předpis 
Rektor přednesl zásadní principy tvorby vnitřního mzdového předpisu: 
3.  U pracovníků, kteří nejsou členy AO, popř. nejsou vědeckými pracovníky, nebude prováděna 

žádná změna, mzdový předpis zůstane stejný. Může dojít k dílčím úpravám (např. v kriteriích 
zařazení do tříd). 

4.  Smluvní platy budou mechanismem pro ošetřování výjimečných případů - např. zahraniční 
profesoři, hostující profesoři, poradci děkanů, atd. 

5.  Odměňování akademických pracovníků  - představa rektora o zavedení 3 tříd:  
I.  - odborní asistenti  
II.  - habilitovaní docenti (nutná podmínka habilitace) 
III. - profesoři, jmenovaní prezidentem republiky. 

Mzdový předpis bude zpracován do 16. 10. a dne 20. 10.  předložen kolegiu rektora. 
 
Studijní a zkušební řád VUT v Brně pro bakalářské a magisterské studium  
Dne 9. 10. 1998 proběhlo jednání prorektora Duba s proděkany pro vzdělávací činnost. Probíhá 
připomínkové řízení s tím, že proděkani mají své připomínky, náměty, představy sdělit 
prorektoru Dubovi do 23. 10. 1998. Další diskuse druhé verze proběhne 30. 10. 1998, event. 6. 
11. 1998.  Následně bude rovněž vystaven na www stránkách. 
 
Ostatní vnitřní předpisy VUT jsou zpracovávány dle Časového plánu tvorby vnitřních předpisů 
VUT v Brně, který je vystaven na www stránkách. 
 
Dále rektor informoval: 
!"Dlouhodobé vědecko-výzkumné záměry fakult budou projednávány na VR VUT dne 23. 10. 
1998 s termínem odevzdání na MŠMT ČR do 30. 10. 1998. 

!"Proběhla výběrová soutěž na realizátora stavby Antonínská 1. Stavba je zahájena od 14. října 
1998, finance pro letošní rok byly zajištěny. 

  
Složení současného senátu 
Ing. Zmrzlý informoval senátory o schůzce s ředitelem CVIS Ing. Křivánkem, který otázku 
zastoupení celoškolských pracovišť v senátu projednal s ředitelem ÚSI Doc. Bradáčem. 
Vzhledem k tomu, že mimofakultní složky nesouhlasily s řešením navrženým na minulém 
zasedání AS VUT, AS tuto otázku znovu projednával. Jak bylo zjištěno, na CVIS ani na ÚSI 
není žádný pedagogický úvazek, který by podle nového VŠ zákona splňoval podmínku členství 
v AO a tedy  zastoupení v AS. Zastoupení těchto složek by tedy stejně zaniklo při volbě nového 



 4 

AS v roce 1999. AS VUT proto revokoval svoje podmíněné rozhodnutí z minulého zasedání AS 
VUT a pro zajištění hladké administrace přechodu k novému VŠ zákonu je upravil novým 
usnesením. 
 
Návrh na usnesení: 
AS VUT podává návrh na změnu Statutu VUT: V čl. 11, odst. 4  Statutu VUT v Brně  vypustit 
druhou odrážku: „dva pracovníci za všechna mimofakultní pracoviště dohromady„. Navrhovaná  
změna by vstoupila v platnost od 1. 1. 1999. 

Hlasování: 
Pro - 21 hlasů 
Zdržel se hlasování - 1 hlas 
Proti - 0 hlasů 

UAS 1 
Akademický senát VUT schvaluje změnu Statutu VUT v čl. 11, odst. 4 - vypuštění druhé 
odrážky: „dva pracovníci za všechna mimofakultní pracoviště dohromady„. Tato změna vstoupí  
v platnost od 1. 1. 1999. MŠMT ČR bude požádáno rektorem o registraci změny Statutu VUT 
v tomto smyslu. 
 
Z dalšího dnešního jednání se omluvili Doc. Novotný a Doc. Kříž, zástupci FaVU.  
 
 
AD 4) ROZPRAVA A PŘÍPRAVA ZNĚNÍ JEDNACÍHO  
           A VOLEBNÍHO ŘÁDU  AS VUT 
 
PREAMBULE: 
VŠECHNY ZÁVĚRY A VÝSLEDKY HLASOVÁNÍ V TÉTO ČÁSTI JEDNÁNÍ PŘEDSTAVUJÍ POUZE BÁZI PRO 
VYPRACOVÁNÍ PRVNÍHO NÁVRHU JEDNACÍHO A VOLEBNÍHO ŘÁDU AS VUT A NEJSOU ZÁVAZNÁ 
PRO JEHO FINÁLNÍ ZNĚNÍ.  
Předseda legislativní komise - Mgr. Božek předložil AS VUT 3 zásadní problémové okruhy: 
1)  Složení AS VUT z hlediska zastoupení fakult.  

Jsou 3 možnosti a jejich kombinace: 
a)  Paritní zastoupení fakult 
b)  Proporcionální zastoupení fakult 
c)  Bez ohledu na zastoupení jednotlivých fakult (napříč akademickou obcí školy) 

2)  Jaké bude zastoupení studentů 
a)  Ponechat 1/3 zastoupení 
b)  Přejít na paritní zastoupení  

3) Jaký bude způsob volby 
 
Doc. Münsterová navrhla hlasování o výše uvedených možnostech, navržených Mgr. Božkem, 
aby k nim AS VUT zaujal stanovisko a vylučovací metodou dospěl k výsledku. 
 
Hlasování o složení AS VUT z hlediska zastoupení fakult 
Kdo je pro, aby složení AS VUT bylo napříč AO, aby do AS VUT byly voleny osobnosti bez 
ohledu na fakultní příslušnost? 
Pro - 0 
Zdržel se hlasování - 0 
Proti - 19 
Tato varianta byla vyloučena. 
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Následně proběhla diskuse senátorů, ve které byly diskutovány všechny možnosti složení AS 
VUT. Prof. Němeček zhodnotil práci AS za minulá léta. Konstatoval, že senát pracoval 
vyváženě, spolupráce se studenty byla velmi dobrá, doporučuje paritní zastoupení fakult. Na 
základě zkušeností AS FP s 50% zastoupením studentů doporučuje posílení  pozice studentů. 
Mgr. Božek konstatoval, že nejdůležitějším úkolem AS VUT bylo vždy schvalování rozpočtu 
a při něm se nejvíce projeví složení AS VUT. Rovněž podpořil myšlenku 50% zastoupení 
studentské části AO. 
 
Dále byl diskutován model složení AS VUT s paritním a proporcionálním zastoupením fakult.  
Mgr. Božek navrhl, aby zástupci zaměstnanecké části AS byli zastoupeni paritně, studenti 
proporcionálně. Z hlediska schvalování rozpočtu je možné i paritní zastoupení, pokud se vytvoří 
mechanismus vylučující dotace fakult. 
Ing. Zmrzlý konstatoval, že paritní zastoupení fakult je z hlediska přenosu informace mezi AO 
fakulty a AS VUT dostačující a vyhovovalo by i při rozhodování, pokud by senátoři jednali 
v zájmu VUT, bez poplatnosti své fakultní příslušnosti. 
 
Dále vystoupil zástupce studentů Jaroslav Švec a požádal o projednání návrhů studentů na změnu 
Jednacího řádu AS VUT z dubna 1998.   
Vzhledem k tomu, že v současné době došlo ke změně situace (v návaznosti na nový VŠ zákon), 
podal Mgr. Božek návrh na paritní zastoupení studentů a akademických pracovníků v AS VUT 
a zároveň podal návrh na proporcionální zastoupení studentů z hlediska velikosti fakult (větší 
počet studentů na větších fakultách, menší počet studentů na fakultách menších). 
 
Hlasování o paritním zastoupení studentů v AS VUT (50 % zaměstnanců : 50 % studentů) 
Kdo souhlasí s tím, aby v AS VUT byli zastoupeni studenti ve stejném počtu se zaměstnanci? 
Hlasování: 
Pro - 11 hlasů 
Zdržel se hlasování - 7 hlasů 
Proti - 1 hlas 
Stanovisko AS VUT je pro 50 % zastoupení studentů v AS VUT. 
 
Hlasování o paritním zastoupení  zaměstnanci a proporcionálním zastoupení studenty 
Pro názornost byla předložena následující tabulka: 
 
Fakulta   přírůstek studentů studenti celkem      zaměstnanci celkem 
FA     0   1   2 
FAST    2   3    2 
FaVU    0    1   2 
FEI    2   3   2 
FS     2   3    2 
FT   1   2   2 
FCH   1   2   2 
FaME    0   1   2 
FP    1   2   2 
 
Kdo je pro tuto alternativu? 
Pro - 9 hlasů 
Proti - 9 hlasů 
Zdržel se hlasování - 1 hlas 
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AS VUT při hlasování nedospěl k závěru, proto Ing. Zmrzlý senátory požádal, aby tuto otázku 
důkladně promysleli, aby bylo možno na příštím zasedání předat legislativní komisi podklady pro 
návrh znění  Volebního a Jednacího řádu AS VUT, jehož projednání se předpokládá na zasedání 
dne 10. 11. 1998. 

Předseda zásadně odmítl požadavek, aby legislativní komise vypracovala (až čtyři) alternativní 
návrhy. 

Na závěr Ing. Zmrzlý, na základě žádosti studentů o zvýšení jejich zastoupení v legislativní 
komisi, požádal senátory o vyjádření. Senátoři se zvýšením členů legislativní komise o 1 studenta 
jednomyslně souhlasili. Studenti si zvolili jako druhého zástupce v legislativní komisi AS 
Jaroslava Švece/FEI. 
 
Další zasedání AS VUT se uskuteční v úterý dne 27. 10. 1998 v 8:00 hodin v  zasedací 
místnosti rektora VUT v Brně, Kounicova 67a. 
 
Program: Projednání a přijetí základních zásad pro tvorbu Volebního a Jednacího řádu AS VUT. 
 
Vzhledem k závažnosti problematiky a časovému harmonogramu, prosím, o účast všechny 
členy AS VUT ! 

 
 
 
 
 
 

Ing. Simeon Zmrzlý, CSc. 
                                                                                                                  předseda AS VUT v Brně 
 
 
 
 
Zapsala: J. Cardová 
 
 
 
 
 
 


